

ԲՈՎԱՆԴԱԿՈՒԹՅՈՒՆ

Ճկմա Աթալի Հռչակագիրը

3

ՀՈԳՎԱԾՆԵՐ

Մ ու ր ա գ յ ա ն Վ. Ա. — Պատմության դասերը (Հայրենական մեծ պատերազմի սկսվելու 50-ամյակի առթիվ)	5
Զ Ե ք ի յ ա ն Լ Ե ո ն (Վենետիկ) — Հայերի ցեղասպանության հասկացության մասին	15
Ջ ր ր ա շ յ ա ն Է դ. Մ. — Հայ միջնադարյան դրականության ավանդույթները և Հովհ. Թումանյանը	23
Ջ ա հ ու կ յ ա ն Գ. Բ. — Ստուգաբանություններ	36
Ս ա ր գ ս յ ա ն Գ. Խ. — Ուշրաբելյան սեպագրական ժամանակագրության մի վկայություն Տիգրան Մեծի դարաշրջանի Հայաստանի մասին (Ռուսերեն)	45
Չ ո ր ա ն յ ա ն Պ. Ա. — Հայ-ռուս-պարսկական կապերի պատմությունից (XVII դարի վերջ)	55

ՀՈԳՎԱԾՆԵՐ ԵՎ ՀԱՂՈՐԴՈՒՄՆԵՐ

Թ ա դ ե ս յ ա ն Ա. Գ. — Գնարի Կորդանովի՝ հայ նշանավոր երաժշտի կյանքն ու գործը (մահվան 100-ամյակի առթիվ)	66
Ն Ե ր ս ի ս յ ա ն Վ. Ս. — Սովսես Խորենացու գրական-գեղարվեստական հայացքները	79
Ո ի մ ո ն յ ա ն Հ. Ա. — Մովսես Խորենացու «Հայոց պատմության» մի սկզբնաղբյուրի մասին	87
Ա յ վ ա գ յ ա ն Ա. Մ. — Իրադարձությունները Ղափանում և նախիջևանի լուսնոթյունում 1724 թվականին	102
Մ ու ր ա գ յ ա ն Կ. Մ. — Գրիգոր Նյուսացու «Ի յիշատակի սրբոյն Թեոդորոսի...» ճառի հայերեն թարգմանությունը	115
Խ ա շ ա տ յ ա ն Խ. Հ. — Կրկնակների ու կրկնությունների գործառույթները ծիսերգերում	123
Կ ու չ մ ճ յ ա ն Տ ի գ ր ա ն (Փարիզ) — Հայկական ձեռագրերի մակագրություններով կազմերը	137
Հ ո Վ հ ա ն ն ի ս յ ա ն Լ. Շ. — V դարից վկայված մի քանի բառերի քննություն	147
Գ յ ու ր չ ի ն յ ա ն Դ. Ս. — «Տուն» վերջնաբաղադրիչով բարդությունները	153
Ս տ ե պ ա ն Ե ն կ ո Վ. Պ. (Եկատերինբուրգ) — Իբերիայի և Խաղդայի անձանոթ կատալոգն Սպաթար Թումանյանի (Ռուսերեն)	163
Ս ա ր ա ջ Ե ա Լ. Ա. — Միսկոգմանի հայ-բաղթական դուզաբանությունները (Ռուսերեն)	170
Ա Բ ր ա հ ա մ յ ա ն Լ. Հ., Պ ի կ ի շ յ ա ն Հ. Վ. — Հունական սրինգը, ավստրալական բողոջանը և հայկական զուռնան. նվագարանի ծագումը առասպելածիսական Լեոթասերսում (Ռուսերեն)	176

ԲԱՆԱՎԵՃ

Մ ա Թ Ե ս յ ա ն Ա. Ս. — Մովսես Խորենացու «Հայոց պատմության» չորրորդ գրքի հարցը	186
--	-----

ՀՐԱՊԱՐԱԿՈՒՄՆԵՐ

Ն Ե ր ս ի ս յ ա ն Մ. Գ. — Հայկական հարցի և հայ կամավորների մասին (1912—1915 թթ.)	205
--	-----

ԳՐԱՆՈՍՈՒԹՅՈՒՆ

Բ ո ղ ո յ ա ն Ա. Ա. — Կիլիկիա և Լիկաոնիայի հունարեն և լատինական արձանագրությունների նորագույն հրատարակություններ	216
Թ ո ս ու ն յ ա ն Գ. Բ. — Վ. Գ. Համբարձումյան, Գրաբարի գործառույթները որպես գրական լեզու ԺԸ—ԺԹ դդ.	220

СОДЕРЖАНИЕ

Алма-Атинская Декларация	3
------------------------------------	---

СТАТЬИ

Мурадян В. А.—Уроки истории (к 50-летию начала Великой Отечественной войны)	5
Зекьян Левон (Венеция)—О понятии геноцида армян	15
Джрбашян Э. М.—Традиции армянской средневековой литературы и Ов. Туманян	23
Джаукян Г. Б.—Этимологии	36
Саркисян Г. Х.—Свидетельство позднесавиленской клинописной хроники об Армении времени Тиграна II (на русском языке)	45
Чобанян П. А.—Из истории армяно-русско-иранских связей (конец XVIII века)	55

СТАТЬИ И СООБЩЕНИЯ

Татевосян А. Г.—Жизнь и деятельность выдающегося армянского музыканта Генария Корганова (к 100-летию со дня смерти)	66
Нерсисян В. С.—Литературно-эстетические взгляды Мовсеса Хоренаци	79
Симонян А. А.—Об одном источнике «Истории Армении» Мовсеса Хоренаци	87
Айвазян А. М.—События в Капапе и Нахичеванском ханстве в 1724 году	102
Мурадян К. М. —Древнеармянский перевод речи Григория Нисского «К памяти св. Феодора...»	115
Хачатрян Р. Г.—Функции рефренов и повторов в обрядовых песнях	123
Куймджян Тигран (Париж)—Переплеты с надписями армянских рукописей	137
Аванесян Л. Ш.—Исследование нескольких слов, засвидетельствованных с V века	147
Гюрджинян Д. С.—Сложные слова со вторым компонентом <i>-տնի</i>	153
Степаненко В. П. (Екатеринбург)—Неизвестный катепан Иверии и Халдин спафарий Роман (на русском языке)	163
Сараджсва Л. А.—Односторонние армяно-балтийские изоглоссы (на русском языке)	170
Абрамян Л. А., Пикичян Р. В.—Греческая свирель, австралийская гуделка и армянская зурна: генезис музыкального инструмента в ритуально-мифологическом контексте (на русском языке)	176

ДИСКУССИИ

Матевосян А. С.—Вопрос о четвертой книге «Истории Армении» Мовсеса Хоренаци	186
---	-----

ПУБЛИКАЦИИ

Нерсисян М. Г.—Об Армянском вопросе и армянских добровольцах (1912—1915 гг.)	205
--	-----

РЕЦЕНЗИИ

Бозоян А. А.—Новейшие публикации греческих и латинских надписей Киликии	216
Тосунян Г. Б.—В. Г. Амбарцумян. Функционирование грабара как литературного языка в XVIII—XIX вв.	220

CONTENTS

The Declaration of Alma-Ata	3
---------------------------------------	---

ARTICLES

Mouradian V. A.—The Lessons of History (on the 50th anniversary of the beginning of the Great Patriotic War)	5
Zekian Levon (Venice)—On the Concept of the Armenian Genocide	15
Jerbashian E. M.—The Tradition of the Armenian Medieval Literature and H. Toumanian	23
Jahoukian G. B.—Etymologies	36
Sargisian G. Kh.—An Evidence About Armenia of Tigran II's Period in the Late-Babylonian Cuneiform Chronicle (in Russian)	45
Chobanian P. A.—From the History of the Armenian-Russian-Iranian Relations (the end of the 18th century)	55

ARTICLES AND REPORTS

Tatevosian A. G.—The Life and Activities of the Outstanding Armenian Musician Genary Korganov (on the centenary of his death)	66
Nersisian V. S.—Literary-Aesthetic Views of Movses Khorenatsi	79
Simonian H. A.—About One Source of Movses Khorenatsi's „History of Armenia“	87
Aivazian A. M.—Events in Kapan and the Nakhitchevan Khanstvo in 1724	102
Mouradian K. M. —The Old Armenian Translation of Grigor of Nissa's Speech „To the Memory of St. Theodoros“	115
Khachatryan R. H.—The Functions of Refrains and Repetitions in Ritual Songs	123
Kouyoumjian Tigran (Paris)—The Bindings with Inscriptions of the Armenian Manuscripts	137
Hovhanisian L. Sh.—Analysis of a Few Words Traced Back to the 5th Century	147
Gyoudjinian D. S.—Compound Words with the Second Component— <i>անախ</i>	153
Stepanenko V. P. (Ekaterinburg)—The Unknown Katepan of Iberia and Khaldia Roman Spatharos (in Russian)	163
Sarajeva L. A.—The Armenian-Baltic Unilateral Isoglosses (in Russian)	170
Abrahamian L. H., Piktchian Hr. V.—Greek Syrinx, Australian Bull-Roarer and Armenian Zurna: The Genesis of Musical Instrument in the Ritual-Mythological Context (in Russian)	176

DISCUSSIONS

Matevosian A. S.—The Question of the Fourth Book of Movses Khorenatsi's „History of Armenia“	186
--	-----

PUBLICATIONS

Nersisian M. G.—On the Armenian Question and Armenian Volunteers (1912–1915)	205
--	-----

BOOK REVIEWS

Bozoyan A. A.—The Newest Publications of Cilicia's Greek and Latin Inscriptions	216
Tosounian G. B.—V. G. Hambartsumian. The Functioning of Old Armenian as a Literary Language in the 18th–19th cc.	220